
P R O T O K Ó Ł  nr XXVIII/2005 

z dwudniowej Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniach 30 listopada i 5 grudnia 2005 r. 

w sali narad Urzędu Miasta i Gminy 

w Bornem Sulinowie. 

  
 
Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 30 listopada 2005 r. otworzył i jej 

przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej PAWEŁ KACPEREK. 
 
Na wstępie Przewodniczący Rady Miejskiej powitał przybyłych radnych, Burmistrza Gminy, 
Sekretarza i Skarbnika Gminy, przedstawicieli jednostek pomocniczych, kierowników 
jednostek podległych oraz pracowników tut. Urzędu. 
 
Po tym poinformował, że na ogólną liczbę radnych – 15 (ustawowy skład), w Sesji 
uczestniczy 11 radnych; zatem stwierdził quorum – podejmowane uchwały przez Radę będą 
prawomocne. 
Ponadto poinformował, że 3 radnych usprawiedliwiło swoją nieobecność, a 1 radny spóźni 
się. 
 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1,2 i 3 do protokołu. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powiedział, że 
porządek Sesji Rady Miejskiej radni otrzymali do domu wraz z zawiadomieniem. 
Powyższy porządek stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Zapytał, czy są jakieś uwagi, wnioski do porządku obrad. 
 
W sprawie porządku Sesji głos zabrał Burmistrz Gminy Józef Tomczak, który zgłosił 
następujące wnioski: 
1) wycofanie z porządku obrad w pkt 10 „Podjęcie uchwał w sprawach” dwóch projektów 

uchwał, a mianowicie: 
- w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (część 

nieruchomości niezabudowanej w m. Borne Sulinowo – dz. nr 1/186  przy ul. 
Słonecznej), 

- w sprawie podatku od posiadania psów (w związku z uwagami komisji Rady 
Miejskiej, które wnioskują o utrzymanie stawki przedmiotowego podatku na 
dotychczasowym poziomie, tj. 20,-zł); 

2) wprowadzenie do porządku sesji w pkt 10 „Podjęcie uchwał w sprawach” projektu 
uchwały w sprawie wniesienia przez Gminę Borne Sulinowo aportu do spółki pod nazwą 
„Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji – spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością” w Szczecinku (w związku ze zmianami wielkości przekazanego 
majątku do PWiK – stwierdzono błędy); 

3) wprowadzenie stanowiska w sprawie upoważnienia Burmistrza Gminy Borne Sulinowo 
do prowadzenia rozmów na temat zagospodarowania Kłomina (wpłynęła propozycja 
utworzenia w Kłominie miasteczka zamkniętego dla kierowców motocykli – biznesplan 
radni otrzymali do zapoznania, a to stanowisko jest niezbędne do dalszego działania). 
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Ponadto Burmistrz Gminy zaproponował rozdzielenie posiedzenia Rady Miejskiej na dwa 
dni, w związku z projektami uchwał, które dotyczą zatwierdzenia taryf dla zbiorowego 
zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków oraz uchwalenia regulaminu 
dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo. 
Poinformował, że o godz. 14.00 na Sesję przybędzie Prezes PWiK w Szczecinku p. Michel  
i wówczas będziemy dyskutować na powyższe tematy, natomiast podjęcie przedmiotowych 
uchwał zaproponował na następnym posiedzeniu tej samej Sesji, tj. 5 lub 6 grudnia br. 
Powiedział, że tę propozycję zgłasza w związku z uwagami komisji co do prawidłowości 
wyliczenia taryf. Dlatego dzisiaj proponuje tylko dyskusję w obecności Prezesa 
Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Sulinowie, Prezesa Rady Nadzorczej PUK  
i Prezesa Zarządu PWiK w Szczecinku. 
 
Innych wniosków w sprawie zmian porządku Sesji nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poddał pod głosowanie zaproponowane 
przez Burmistrza Gminy zmiany w porządku obrad: 
- za głosowało 10 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono (1 radny nie głosował). 
 
Porządek Sesji Rady Miejskiej przedstawiał się następująco: 
 
1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji Rady Miejskiej. 
4. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady. 

Podjęcie stanowiska w sprawie upoważnienia Burmistrza Gminy Borne Sulinowo do 
prowadzenia rozmów na temat zagospodarowania Kłomina. 

7. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
8. Analiza gospodarki finansowej Urzędu Miasta i Gminy w aspekcie dochodów  

i wydatków. 
9. Informacja na temat podejmowanych działań zmierzających do realizacji celów, 

kierunków i zadań zawartych w Gminnym Programie Ochrony Środowiska oraz Planie 
Gospodarki Odpadami. 

10. Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 

niezabudowana położona w m. Borne Sulinowo, dz. Nr 37/102); 
2) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 

niezabudowana położona w m. Borne Sulinowo, dz. Nr 37/103); 
3) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 

niezabudowana położona w m. Borne Sulinowo, dz. Nr 37/104); 
4) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 

zabudowana w m.Borne Sulinowo, dz.nr 7/370); 
5) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 

zabudowana w m.Borne Sulinowo, dz.nr 7/369); 
6) wniesienia przez Gminę Borne Sulinowo aportu do spółki pod nazwą 

„Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji – spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością” w Szczecinku; 

7) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (nieruchomość 
niezabudowana położona w m.Silnowo, dz. Nr 54/7); 
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8) nieodpłatnego nabycia przez Gminę Borne Sulinowo nieruchomości 
niezabudowanych, położonych w miejscowości Łubowo, obręb Łubowo, gmina Borne 
Sulinowo (nieruchomości niezabudowane w m. Łubowo, oznaczone nr 142/12, 132/2 i 
131/3); 

9) podatku od nieruchomości; 
10) zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze inkasa, 

określenia inkasentów oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso; 
11) zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowych zasad utrzymania czystości i porządku 

na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo; 
12) ustalenia na 2006 rok liczby licencji na transport drogowy taksówką; 
13) zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania 

ścieków, obowiązujących na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2006 roku; 
14) uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych  

i urządzeń kanalizacyjnych będących w posiadaniu Przedsiębiorstwa Wodociągów  
i Kanalizacji spółki z ograniczoną odpowiedzialnością  w Szczecinku; 

15) uchwalenia regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy 
Borne Sulinowo;  

16) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok. 
 
11. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
12. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej. 
13. Zamknięcie Sesji. 
 
 
Ad.3) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poddał pod głosowanie protokół 
z ostatniej Sesji Rady Miejskiej, tj. odbytej w dniu 28 października 2005 r.: 
- za głosowało 10 radnych, 
- przeciw nie głosował żaden radny, 
- wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Protokół Nr XXVII/2005 z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia  
28 października 2005 r. został przyjęty. 
 
 
Ad.4) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powiedział, że sprawozdanie z działalności 
Burmistrza w okresie międzysesyjnym każdy radny otrzymał przed Sesją. 
Powyższe sprawozdanie Burmistrza stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący zwrócił się do radnych o zgłaszanie ewentualnych pytań, wątpliwości 
co do przedstawionych w sprawozdaniu informacji. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że chce uzupełnić sprawozdanie  
i poinformować o rzeczach, które wydarzyły się w ostatnich dniach.  
Przekazał następujące informacje: 
1. Wpłynęło pismo, które Starosta Szczecinecki wysłał do Dyrektora Zachodniopomorskiego 

Oddziału Narodowego Funduszu Zdrowia w Szczecinie pana Marka Makowskiego  
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i przeczytał jego treść, które stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  Powiedział, że zgodnie 
z obietnicą Starosta podjął działania w kierunku uruchomienia w Bornem Sulinowie 
podstacji działu pomocy doraźnej – zespołu wyjazdowego typu „R” lub „W” w roku 
2006. Poinformował, że Samorząd Powiatu Szczecineckiego podjął wysiłek fizyczny, 
bowiem w swoim budżecie na rok 2006 przewidział środki finansowe na zakup nowej 
karetki typu „R”. Aktualnie czekamy na odpowiedź od dyrektora Zachodniopomorskiego 
Oddziału Narodowego Funduszu Zdrowia w Szczecinie – pana Marka Makowskiego. 

2. W dniu 22 listopada br. uczestniczył w szkoleniu obronnym. W tym samym dniu 
uczestniczył również w posiedzeniu Konwentu Wójtów, Burmistrzów i Prezydentów 
Województwa Zachodniopomorskiego. Poinformował, że jest członkiem Prezydium tegoż 
Konwentu i omawiano sprawy m.in. finansowania samorządu gminnego. 

3. W dniu 24 listopada br. miało odbyć się w tut. Urzędzie spotkanie z Wojewodą 
Zachodniopomorskim panem Sylwestrzakiem na temat dalszej ochrony wrzosowisk 
kłomińskich. Do spotkania z Wojewodą nie doszło, ale zapadły uzgodnienia, że 
Regionalna Dyrekcja Lasów Państwowych i oba Nadleśnictwa wspólnie z Gminą 
podejmą współdziałanie z Wojewódzkim Konserwatorem Przyrody i Zabytków w celu 
ochrony wrzosowisk. Powiedział, że do spotkania z Wojewodą doszło w tym samym dniu 
w Domu Pomocy Społecznej i ustalono, że 9 grudnia br. w Bornem Sulinowie odbędzie 
się posiedzenie Wojewódzkiego Komitetu Ochrony Przyrody, na którym zapadną decyzje 
co do obszaru objętego formą ochrony. 

4. W dniu 25 listopada br. uczestniczył w otwarciu siedziby świetlicy w Jeleniu. 
5. W dniu 26 listopada br. – w jego imieniu – Sekretarz Gminy uczestniczyła w obchodach 

rocznicowych Klubu Honorowych Dawców Krwi w Dąbiu, którego prezesem jest Sołtys 
Sołectwa Dąbie. 

6. Wystosował pismo do Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego o sprawdzenie 
legalności rozbiórki dwóch obiektów w Kłominie, które nie są własnością Gminy. 

7. Przedstawił zmiany w konwencie sołtysów, tj. w Śmiadowie dokonano wyboru nowego 
sołtysa, którym został Pan Roman Górka, natomiast w związku z rezygnacją 
Przewodniczącego Zarządu Osiedla Nr 1 w Bornem Sulinowie, nowym przewodniczącym 
wybrana została Pani Jolanta Kasprzak. 

Po tym prosił o ewentualne pytania. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
- Radny Zbigniew Kuta powiedział, że na ostatniej Sesji pytał o dowóz dzieci do szkół. 

Otrzymał odpowiedź, która go przestrasza, bo dzieci czekają rano od godziny do 1,5 
godziny na zajęcia, natomiast na odwóz po szkole – 3 godziny. W sprawozdaniu 
Burmistrza nie ma żadnej wzmianki o zmianie sytuacji w tym zakresie. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, że prowadzone są rozmowy w tej 

sprawie i poproszono firmę przewozową o skrócenie czasu oczekiwania na autobus. 
Przewoźnik, tj. PKS Szczecinek przyjął te uwagi; zakupiono dwa nowe pojazdy i ten czas 
jest krótszy. Powiedział, że dzieci czekające mają zagwarantowaną opiekę w świetlicach  
i nie ma aktualnie możliwości, żeby od razu po lekcjach odwozić. Poinformował, że PKS 
Szczecinek wygrał również przetarg na dowożenie dzieci w Gminie Barwice, co 
spowodowało napiętrzenie się kursów dowozu. Stwierdził, iż myśli, że przy dalszych 
uwagach i prośbach ten czas oczekiwania dalej się skróci. Dodał, że w stosunku do usług 
świadczonych przez poprzedniego przewoźnika, usługi aktualnego przewoźnika są 
wykonywane prawidłowo. 
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- Radny Zbigniew Kuta powiedział, że ma pismo z 9 listopada br., a rozkład jazdy 
obowiązuje od 2 listopada. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że dla pewnej grupy dzieci tak będzie się 

działo, bo nie ma innej możliwości. Podkreślił, że nie da się od razu wszystkiego 
rozwiązać. Dzieci przebywają w ciepłych pomieszczeniach i przez ten czas mogą odrobić 
lekcje. 

 
- Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powiedział, że dla niego ważne jest 

dobro dziecka, dlatego powinno nastąpić zsynchronizowanie działań dyrektora szkoły  
i przewoźnika w kwestii rozpoczynania zajęć szkolnych. Powiedział, że nie widzi 
potrzeby rozpoczynania lekcji o godz. 10-tej., bowiem dyrektor szkoły i przewoźnik 
powinni tak dopracować plan rano, żeby czas oczekiwania był jak najkrótszy. 

 
- Radny Marian Wyrzykowski powiedział, że został rozstrzygnięty przetarg na odśnieżanie, 

Zapytał, czy jakość świadczonych usług będzie na tym samym poziomie co w roku 
ubiegłym. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że w ubiegłym roku umowa na 

odśnieżanie była źle skonstruowana. Natomiast w tym roku odpowiedzialny za 
odśnieżanie decyduje, kiedy ma rozpocząć zadanie. Określona została stawka za godzinę, 
a nie na całość zadania. Podkreślił, że nie ma możliwości powtórzenia się sytuacji z roku 
ubiegłego, że wykonawca czeka na telefon od gminy, że ma jechać odśnieżać, a pada 
śnieg. Zwrócił uwagę, że teraz mówimy o drogach gminnych, a nie o powiatowych. 
Powiedział, że dwóch wykonawców jest w stanie zapanować nad drogami w gminie. 

 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, że droga w kierunku m. Krągi i na Łubowo jest  

w złym stanie. Burmistrz Gminy powinien podjąć jakieś działania, żeby w końcu ten stan 
przeciąć. Sytuacja ta jest tragiczna i co roku powtarza się. 

 
- Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Burmistrza Gminy, aby ten odcinek drogi 

przekazać w administrowanie dla dróg wojewódzkich lub krajowych. 
 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, że zaproponował Staroście przejęcie 

tego odcinka drogi od Łubowa do Krągów i myślał, że Starosta zgodzi się na to. Jednak 
Starosta nie wyraził zgody (chodzi o pieniądze), bowiem stoi na stanowisku, że za te 
środki jest w stanie sam utrzymać tę drogę.  

 
- Radna Anna Pruska stwierdziła, że Starosta nie chce przekazać tej drogi do województwa, 

bo dostaje na to pieniądze, ale dlaczego tylko raz posypie i na tym koniec. 
 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że on to rozumie, a droga ta jest 

utrzymywana w odpowiednim standardzie. Zaproponował Radzie Miejskiej podjęcie 
stanowiska, żeby ta droga była należycie utrzymywana. Powiedział, że w sprawie drogi na 
odcinku od Krągów do Łubowa napisze do Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg - Pana 
Ziomka z powiadomieniem Starosty, a na następną Sesję przygotuje projekt stanowiska 
dla Rady w tej sprawie. 

 



 6 

- Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zwrócił się do Burmistrza, aby w piśmie 
powołał się na skargi zgłaszane przez radnych co do nienależytego utrzymania dróg 
powiatowych. 

 
Na tym dyskusję zakończono, a Przewodniczący RM przeszedł do realizacji kolejnego punktu 
Sesji. 
 
 
Ad.5) 
    
Punkt pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu” nie był omawiany  
z uwagi na nieuczestniczenie w Sesji radnych Powiatu Szczecineckiego. 
 
 
Ad.6) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek przedstawił informację o pracach organów 
Rady, która stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
W uzupełnieniu poinformował, że w ramach przyjęć interesantów przyjął osoby  
w następujących sprawach: 
- podpisania umowy na odbiór śmieci, 
- pieców w tzw. „rencistówce” w Łubowie, 
- zaległości w przekazywaniu dotacji dla Ośrodka Kultury i zobowiązań za wykonane 

roboty, 
- pomocy finansowej dla klubu sportowego w Łubowie. 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej poruszył temat stanowiska w sprawie upoważnienia 
Burmistrza do prowadzenia rozmów na temat zagospodarowania Kłomina. Powiedział, że 
byłoby to miasteczko utworzone na wzór miast już powstałych w Europie Zachodniej 
(niewiele ich jest). Koncepcja została przedstawiona na spotkaniu Klubu Radnych 
„Porozumienie”. Stwierdził, iż uważa, czy mamy rozebrać budynki w Kłominie, czy sprzedać 
na miasteczko dla kierowców motocykli, to takie stanowisko Rada Miejska powinna podjąć. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak dodał, że wszystkim radnym wysłał kserokopie 
biznesplanu, a za chwilę można będzie obejrzeć koncepcję zagospodarowania Kłomina. 
Aktualnie jego działania w tym zakresie są ograniczone, bowiem nie może występować dalej, 
jak nie uzyska potwierdzenia od Rady Miejskiej, że to kierunek dobry, a koncepcja 
zagospodarowania prawidłowa. Powiedział, że musi mieć umocowanie od Rady Miejskiej, co 
dalej. Dodał, że planowana inwestycja jest ogromna – koszt rzędu 20 mln Euro,  
a w momencie uruchomienia działalności do kasy gminy wpłyną ogromne środki finansowe. 
Zauważył, że istnieje zagrożenie ekologiczne, powodowane hałasem, w związku z czym 
prawdopodobnie trzeba uzyskać od oferenta raport oddziaływania na środowisko. Kończąc 
swoje wystąpienie Burmistrz Gminy powiedział, że dalej nie może działać i prowadzić 
rozmów, jak nie uzyska pozwolenia od Rady Miejskiej przez podjęcie stanowiska w tej 
sprawie. Jak wyniknie taka potrzeba, to będzie prosił radnych na robocze spotkanie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poinformował, że na spotkaniu klubu 
radnych radni zaproponowani warunek - zabezpieczenie w postaci podpisanego przez 
oferenta weksla „in blanco” przynajmniej na 3 lata. Poinformował, iż oferenci godzą się na to, 
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że wszystkim mieszkańcom Kłomina będą musieli wybudować lub zakupić mieszkania. 
Powiedział, iż uważa, że jako Rada powinniśmy dać szansę Burmistrzowi Gminy, aby 
rozmowy dalej w tym kierunku prowadził. Po tym przeczytał projekt stanowiska. 
 
Radny Zbigniew Kuta zwrócił się z prośbą o wyjaśnienie, o co w tym chodzi, bo on 
zaproszenia na oficjalne spotkanie nie otrzymał. 
 
Radny Tomasz Skowronek stwierdził, że przedstawione w biznesplanie informacje nie 
pozwalają wyrobić w ogóle zdania o przedstawionym projekcie. Dlatego zwrócił się do 
Burmistrza, żeby jego klub również poważnie traktować i zapraszać na takie spotkania. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że to spotkanie zaskoczyło w sposób 
niespodziewany, ale dopiero od podjęcia stanowiska rozpocznie rozmowy z oferentem. Aby 
wyjść z propozycją przedmiotowego stanowiska dla Rady Miejskiej musiał mieć wstępną 
akceptację, dlatego korzystając z zaproszenia na klub radnych „Porozumienie” przedstawiona 
została wstępnie przedmiotowa propozycja zagospodarowania Kłomina. Od podjęcia 
przedmiotowego stanowiska, będzie proszona dopiero cała Rada Miejska na organizowane 
przez niego spotkania. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że poprzez stanowisko, jako Rada Miejska 
dajemy klucz Burmistrzowi Gminy, żeby te rozmowy prowadził. Zaznaczył, że trzeba 
najpierw sprawdzić wiarygodność oferenta, co będzie trwało ze 2 miesiące. Podkreślił, że 
podchodzimy do tego bardzo uczciwie i rzetelnie. 
 
Radny Zbigniew Kuta powiedział, że mamy podjąć stanowisko, ale na jakiej podstawie ma je 
podjąć. Dostał tylko opracowanie zawierające szereg cyfr. 
 
Radna Małgorzata Sobolewicz przedstawiła swoje uwagi w tym zakresie. Zapytała, czy nie 
musi być przeprowadzona konsultacja z mieszkańcami na temat, czy chcą, żeby takie 
przedsięwzięcie powstało na terenie gminy. Zauważyła, że staramy się o uzyskanie przez 
miasto statusu uzdrowiska, w związku z czym, czy to nie będzie kolidowało. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że dzisiejsze stanowisko jest tylko wstępem 
do uruchomienia całej procedury, a konsultacje przeprowadzi, bo to jest oczywiste. 
Powiedział, że na dzień dzisiejszy nie posiada informacji, czy takie konsultacje nie powinny 
być przeprowadzone również na terenie gmin ościennych np. Jastrowie. Niewykluczone jest 
również, że będzie musiała być sporządzona ocena oddziaływania na środowisko. 
Poinformował, że wystąpił do Ambasady Polskiej w Berlinie o sprawdzenie wiarygodności 
tego inwestora. Powiedział też, że inwestor będzie musiał także uzyskać zgodę Ministra 
Spraw Wewnętrznych na nabycie nieruchomości, bo jest to spółka zagraniczna. Kończąc, 
zwracając się do radnych, powiedział, że dzisiaj poprzez stanowisko Rada Miejska wyrazi 
tylko wolę, czy iść w tym kierunku zagospodarowania Kłomina. Inwestor zamierza nabyć  
w drodze zakupu, ale zakup taki wymaga zabezpieczenia i umowy wekslowej.  
Zapewnił, że na tym spotkaniu część radnych, poza tymi informacjami i zarysem biznesplanu,  
nic nowego nie uzyskała. 
 
Radna Anna Pruska zwróciła się o podanie konsekwencji finansowych dla gminy z tego 
tytułu. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak jeszcze raz stwierdził, że dzisiaj radni ewentualnie podejmą 
stanowisko, żeby mógł dalej uruchomić całą procedurę. Jak uzyska pozytywne stanowisko 
Rady Miejskiej, to będzie mógł podpisać umowę z inwestorem na pilnowanie nieruchomości 
w Kłominie. Aktualnie Policja i Straż Miejska są bezsilni, drogi powiatowe są rozbierane, 
panuje złodziejstwo. Po tym zwrócił się do trzech kolegów radnych i powiedział, że tak się 
złożyło, że na spotkanie z inwestorem nie zostali zaproszeni, ale nic nowego ono nie wniosło; 
doszła tylko jedna mapka. Powiedział, że majątek inwestora jest oceniany na 3 mln zł  
i posiada on na terenie Niemiec kluby fitness. W sprawie inwestora kontaktował się z ABW  
z naszym opiekunem, dlatego wystąpił do Ambasady Polskiej w Berlinie o prześwietlenie 
tego człowieka. Kończąc prosił o podjęcie tego stanowiska tj. czy ma dalej prowadzić 
rozmowy, czy też nie, bowiem nie może dalej łudzić inwestora, że to i to, bez wstępnej 
akceptacji Rady Miejskiej. Powiedział, iż myśli, że będą duże dochody z tego 
przedsięwzięcia, większe niż ma Drawsko z przebywania wojsk amerykańskich na swoim 
terenie. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek przeczytał projekt stanowiska i jednocześnie 
zaznaczył, że nie jest to uchwała o zbyciu nieruchomości, a tylko akt dający umocowanie 
Burmistrzowi Gminy do prowadzenia rozmów. Po tym poddał stanowisko pod głosowanie: 
- za głosowało 10 radnych, 
- przeciw nie głosował żaden radny, 
- wstrzymał się od głosu 1 radnych ( 1 radny nie głosował). 
 
Stanowisko Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 2005 r. w sprawie 
upoważnienia Burmistrza Gminy Borne Sulinowo do prowadzenia rozmów na temat 
zagospodarowania Kłomina zostało podjęte i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 
 
Ad.7) 
  
W punkcie pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos zabrała 
Sołtys Sołectwa Radacz Halina Jaskółka, która w imieniu mieszkańców prosiła o ustawienie 
przy blokach drugiego kompletu pojemników do segregacji odpadów. Poruszyła również 
problem opłat za ścieki, bowiem mieszkańcy nie rozumieją, jak może ktoś pobierając 10 m 
wody, płacić rachunek za 20 m ścieków. Tłumaczy się im, że mają sobie zakupić 
wodomierze, a jak nie zapłacą to straszy się ich komornikiem. 
Poinformowała, że w dniu wczorajszym dzwoniła do Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg 
p. Ziomka i do pracownika tut. Urzędu p. Krzysztofa Zająca w sprawie posypywania dróg. 
Dyrektor Ziomek przyjechał do niej i powiedział, że tak ma być, a jest „lustro”. Prosiła go, 
żeby posypać drogę. Tłumaczono jej, że droga jest w IV klasie odśnieżania i trzeba poczekać. 
Dzisiaj czekała i się nie doczekała, a chodzi jej głównie o bezpieczeństwo dzieci 
dojeżdżających do szkół. W Powiatowym Zarządzie Dróg twierdzą, że PKS musi mieć dobrze 
wykształconych kierowców, a autobusy dobre opony. Podkreśliła, że jak dojdzie do jakiejś 
kolizji, to pan Ziomek będzie odpowiadał z każdej stopy. 
Na koniec w imieniu wszystkich sołtysów powiedziała, że chcą dowiedzieć się, co dalej  
z oświetleniem miejscowości, bo jest ciemno. W większości wsi zamontowane są stare lampy 
i nie ma lamp tam, gdzie powinny stać. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
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Ad.8) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Burmistrza Gminy o wprowadzenie w temat. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak na wstępie powiedział, że Kierownik Referatu Finansowego 
przeanalizowała gospodarkę finansową Urzędu Miasta i Gminy, a poprawione wersje 
opracowania radni mają rozłożone przed sobą.  
Powyższa informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
- Radna Anna Pruska zapytała, czy wykazana kwota planu dotyczy całego roku, czy tylko 

stanu na 30.10.2005 r. 
 
- Kierownik RF Lidia Ławrukajtis odpowiedziała, że jest to plan na cały rok. 
 
- Radna Anna Pruska powiedziała, że wykonanie zadań w tym dziale powinno wynosić 

83%, a w niektórych pozycjach zadania wykonano w 100%. Zapytała, co zrobimy do 
końca roku. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, że nie przewiduje przekroczeń w tym 

dziale, jako całości. 
 
- Radny Tomasz Skowronek poruszył temat sprzedaży mienia. Zapytał Burmistrza, ile 

przewiduje do końca roku uzyskać jeszcze ze sprzedaży mienia. 
 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że zbyt późno w tym roku ruszyliśmy ze 

sprzedażą. Porządnie ta sprzedaż dopiero nastąpiła od III kwartału br, bowiem do tego 
czasu Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej porządkowała stan mienia, sporządziła 
ewidencję nieruchomości przewidzianych do sprzedaży. Stwierdził, iż jego zdaniem, do 
końca roku powinno do kasy gminy wpłynąć ponad 200 tys. zł. 

 
- Radny Dariusz Skiba zapytał o mieszkania dla 4 repatriantów, bowiem zauważył, że dalej 

ponosimy koszty. 
 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak potwierdził i jednocześnie poinformował, że skierowano 

pismo do Urzędu ds. Repatriacji i Cudzoziemców informujące, że zbyt długo czekamy na 
repatriantów. Uzyskaliśmy odpowiedź, że to nie ich wina.  Powiedział, iż z uzyskanych 
informacji wynika, że 2 rodziny przybędą w grudniu br., natomiast dalsze 2 rodziny 
dopiero w roku 2006. 

 
- Radny Zbigniew Kuta powiedział, że plan dochodów na dzień 30.10.2005 r. wynosi 

22.878.532,-zł, natomiast wykonanie dochodów 16.646.023,-zł. Różnica stanowi ponad  
6 mln zł. W związku z tym zapytał, co składa się na tę kwotę. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że są to środki poJAR, subwencja, dotacja 

na opiekę społeczną, a głównie te dochody są niewykonane przez inwestycje. 
 
- Radny Zbigniew Kuta prosił o podanie konkretnych pozycji, które składają się na różnicę 

6 mln zł, aby móc zamknąć dochody budżetu kwotą 22.878.532,-zł. 
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- Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że Kierownik Referatu Finansowego 
przekaże informację w formie pisemnej każdemu radnemu, co składa się na tę kwotę,  
tj. w którym dziale i w jakiej wysokości. 

 
Na tym zakończono omawianie przedmiotowego tematu. 
 
 
Ad.9) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zwrócił się do Burmistrza Gminy  
o przedstawienie informacji na temat podejmowanych działań zmierzających do realizacji 
Gminnego Programu Ochrony Środowiska oraz Planu Gospodarki Odpadami. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że część informacji przekaże Prezes 
Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych pan Wiesław Robak (w zakresie gospodarki 
odpadami), a część pracownik tut. Urzędu pan Lech Wójcik – w zastępstwie inspektora ds. 
ochrony środowiska. 
 
Prezes Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Sulinowie Wiesław Robak na 
wstępie poinformował, że Rada Nadzorcza PUK odbyła kilka spotkań na temat gospodarki 
odpadami na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo.  Powiedział, że Przedsiębiorstwo 
opracowało Plan gospodarki odpadami na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo na lata 
2005-2007 w oparciu o realizację programu gminnego. 
Analizując program gospodarki odpadami proponuje się system gospodarki odpadami  
polegający na zbieraniu odpadów uzależniony od rodzaju zabudowy, a mianowicie: 
- W systemie odbioru bezpośredniego w rejonach zabudowy jednorodzinnej miasta i wsi 

zwartych w oparciu o pojemniki 120-140 l i 240 l (stanowiące wyposażenie każdej posesji 
jednorodzinnej), 

- W systemie donoszenia w rejonach zabudowy wielorodzinnej miasta i wsi zwartych,  
w oparciu o pojemniki 1100 l stanowiące wyposażenie budynków wielorodzinnych (jeden 
pojemnik 1100 l na ok. 50 mieszkańców przy opróżnianiu jeden raz na tydzień), 

- W systemie mieszanym w rejonach zabudowy rozproszonej odpady komunalne balastowe 
gromadzone będą w workach foliowych z napisem PUK Sp. z o.o. i dostarczone w dni 
wywożenia przez mieszkańców do miejsc zlokalizowanych przy trasie przejazdu 
śmieciarki (np. przy drodze). 

Powiedział, że przyjęty system wymaga uzupełnienia wyposażenia w odpowiednie pojemniki, 
worki oraz sprzęt techniczny, aby stworzyć warunki i możliwości pozbywania się odpadów  
w sposób zorganizowany, tj. skrócenie drogi do miejsc gromadzenia odpadów, określona 
przynależność odpadów. 
Podał szacunkowe potrzeby poszczególnych typów pojemników, aby objąć systemem zbiórki 
wszystkich mieszkańców miasta i gminy Borne Sulinowo: 
1) Pojemniki 120-140 l     - 1200 sztuk, 
2) Pojemniki 1100 l           -  200 sztuk, 
3) Pojemniki 240 l             -  100 sztuk, 
4) Worki foliowe 110 l      - 9000 sztuk. 
Podkreślił, że podane wyżej liczby poszczególnych typów pojemników i worków to ilości 
docelowe. 
Zwrócił uwagę na zbiórkę odpadów surowcowych i opakowaniowych w zależności od 
rodzaju zabudowy. Powiedział, że PUK prowadzić będzie tę zbiórkę w systemie segregacji  
u źródeł w następujący sposób: 
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1) W systemie odbioru bezpośredniego w rejonach zabudowy jednorodzinnej miasta i wsi 
zwartych w oparciu o kolorowe worki foliowe 110 i 80 l na poszczególne odpady 
surowcowe, 

2) W systemie donoszenia w rejonach zabudowy wielorodzinnej miasta i wsi w oparciu  
o pojemniki specjalistyczne 1100 l, 

3) W systemie donoszenia w rejonach zabudowy rozproszonej wsi w oparciu o pojemniki 
specjalistyczne ustawione przez właścicieli posesji w miejscach umożliwiających dojazd 
sprzętu specjalistycznego. 

 
Ponadto PUK zakłada stworzenie systemów uzupełniających, tj.: 
1) Metodą donoszenia w oparciu o pojemniki 1100 l rozstawione w najbardziej 

uczęszczanych punktach miasta (zakłada się zbiórkę tworzyw sztucznych PET i szkła 
opakowaniowego, 

2) Metodą donoszenia w palcówkach oświatowych w oparciu o zestaw pojemników 1100 l 
(tworzywa sztuczne, szkło, papier). 

 
Powiedział, że odbiór odpadów następuje wg harmonogramu. Raz na miesiąc wywożone są 
odpady wyselekcjonowane gromadzone w workach foliowych w zabudowie jednorodzinnej. 
Odpady gromadzone w pojemnikach 1100 l odbierane są jeden raz na miesiąc – szkło i jeden 
raz na dwa tygodnie – tworzywa sztuczne. Natomiast latem (maj, czerwiec, lipiec, sierpień) 
odpady gromadzone w pojemnikach 1100 l wywożone są jeden raz na tydzień. Poinformował, 
że do zapewnienia obsługi systemu zbiórki odpadów surowcowych konieczny jest zakup 
niezbędnej ilości  worków kolorowych i pojemników specjalistycznych, tj. worków foliowych 
80-110l – 50 tys. szt., a pojemników 120 szt. 
Powiedział, że wprowadzenie systemu gromadzenia i zbiórki odpadów, obejmujących 
wszystkich mieszkańców miasta i gminy, wiązać się będzie z poniesieniem znacznych 
nakładów. W planie gminnym przewiduje się dużą kwotę na budowę Zakładu Gospodarki 
Odpadami; ogółem nakłady inwestycyjne wynoszą 4.930.000,-zł. Biorąc powyższe pod 
uwagę powinno się rozważyć możliwość utworzenia Związku Gmin Powiatu Szczecineckiego 
oraz budowę związkowego Zakładu Gospodarki Odpadami. 
W dalszej kolejności przedstawił  nakłady inwestycyjne na zakup worków, pojemników, 
sprzętu technicznego niezbędnego do zabezpieczenia systemu gromadzenia i odbioru 
odpadów komunalnych: 
1) W zabudowie jednorodzinnej na uzupełnienie systemu : 

a) Zakup 400 szt. pojemników – koszt 22.000,-zł, 
b) Zakup 9000 szt. worków foliowych  - koszt 7.200,-zł; 

2) W zabudowie wielorodzinnej na sukcesywną wymianę na nowe pojemników o poj. 1100 l 
niezbędny jest zakup 50 szt. – koszt 27.500,-zł; 

3) Zakup specjalistycznego samochodu – śmieciarki – koszt 130.000,-zł (zwrócił uwagę, że 
PUK ewentualnie zwróci się o poręczenie kredytu inwestycyjnego na jej zakup). 

Powiedział, że nakłady są po stronie PUK, jeśli chodzi o odpady zmieszane. 
 
Po tym przedstawił zestawienie kosztów w zakresie m.in. posiadanych pojemników w terenie: 
1) Worki foliowe – 50000 szt. na kwotę 30.000,-zł (dodał, że są to nakłady roczne); 
2) Pojemniki specjalistyczne 1100 l na PET, szkło, papier – 120 szt. na kwotę 98.400,-zł, 
3) Samochód specjalistyczny do zwózki odpadów wyselekcjonowanych (wywrotka  

z dźwigiem) na kwotę 120.000,-zł, 
4) Prasa do belowania makulatury i tworzyw sztucznych – 30.000,-zł, 
5) Koszty akcji informacyjno-edukacyjnej  - 80.000,-zł. 
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Poinformował także, że na obsługę systemu selektywnej zbiórki odpadów gmina powinna 
zarezerwować środki na obsługę eksploatacyjną systemu: 

1) na 2006 rok  - 78.000,-zł, 
2) na 2007 rok  - 96.000,-zł. 

Na tym Prezes PUK Wiesław Robak zakończył swoje wystąpienie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, czy u niego w Przedsiębiorstwie 
jest stanowisko zajmujące się pozyskiwaniem środków pomocowych, gdyż nie może tylko 
liczyć na Radę Miejską. 
 
Prezes PUK Wiesław Robak odpowiedział, że takiego stanowiska nie ma, jest tylko 
pracownik zajmujący się odpadami. Jeśli takie stanowisko będzie, to wtedy w tym kierunku 
pójdzie. Poinformował, że poprzez fundację „Nasza Ziemia” stara się o środki na 
przeprowadzenie działań informacyjno-edukacyjnych na terenie gminy w zakresie ekologii. 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 15 minut przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek – korzystając z obecności w Sesji Prezesa  
i Głównego Księgowego PWiK w Szczecinku – zwrócił się do nich o przedstawienie  
i omówienie wniosku taryfowego na wodę i ścieki, który został przesłany Radzie Miejskiej do 
zatwierdzenia. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel powiedział, że radni otrzymali wniosek taryfowy, który 
powstał w oparciu o 2 akty prawne: ustawę o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym 
odprowadzaniu ścieków oraz rozporządzenie Ministra Infrastruktury w sprawie określania 
taryf, wzoru wniosku o zatwierdzanie taryf oraz warunków rozliczeń za zbiorowe 
zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków. 
Poinformował, że ceny taryfowe skalkulowano w oparciu o koszty w spółce i wielkość 
sprzedaży ilościowej wody i ścieków. 
W dalszej kolejności poinformował, co Rada Miejska może z tym wnioskiem zrobić. Między 
innymi powiedział, że na 70 dni przed planowanym dniem wejścia taryf w życie złożyli 
wniosek taryfowy, tj. w dniu 22 października 2005 r. Rada Gminy w ciągu 45 dni od złożenia 
wniosku musi podjąć uchwałę o zatwierdzeniu taryf lub odmowie ich przyjęcia, tj. do 6 
grudnia 2005 r. Zgodnie z ustawą Burmistrz Gminy z podwładnymi musieli ocenić 
prawidłowość kalkulacji i jeśli nie wnieśli uwag, to projekt uchwały w tym zakresie powinien 
zostać skierowany pod obrady Rady. W przypadku, gdy Rada Miejska negatywnie zaopiniuje 
taryfy, to Spółka może uchwałę zaskarżyć do Wojewody. Jeśli Rada Miejska w ogóle nie 
zajmie stanowiska, to wnioski taryfowe wejdą w życie. Podkreślił, że nie ma tu żadnej 
dowolności. Po tym opowiedział, jak ustala się koszty w spółce, na podstawie których 
ustalono taryfy. Poinformował, że taryfy skalkulowano na podstawie: 
1) kosztów roku obrachunkowego działalności w zakresie zbiorowego zaopatrzenia w wodę 

i zbiorowego odprowadzania ścieków na obszarze miasta i gminy Borne Sulinowo (rok 
obrachunkowy w spółce to okres od 1.10.2004 r. do 30.09.2005 r.); 

2) danych kadrowo-płacowych dotyczących osób przejmowanych przez PWiK, 
3) wyceny majątku wniesionego do PWiK – amortyzacja i podatek od nieruchomości; 
4) kosztów, które powstaną w PWiK na podstawie odrębnych przepisów prawnych,  
5) sprzedaży ilościowej wody i ścieków. 
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Zwrócił uwagę, że 2 czynniki decydują o wzroście kosztów, a mianowicie amortyzacja  
i podatek od nieruchomości. 
W dalszej kolejności dokonał prezentacji multimedialnej dotyczącej sporządzenia wniosku 
taryfowego, a mianowicie przedstawił: 
1) porównanie kosztów w zakresie produkcji wody i odprowadzania ścieków  

odzwierciedlających dojście do ceny wody i ścieków; 
2) porównanie kosztów produkcji wody i odprowadzania ścieków łącznie z alokacją, 
3) koszty zależne i niezależne ogółem; 
4) wpływ poszczególnych czynników kosztowych na cenę 1 m3 wody w 2006 roku; 
5) taryfowe grupy odbiorców usług (4 grupy - woda, 2 grupy taryfowe – ścieki); 
6) stawki opłat za zbiorowe zaopatrzenie w wodę w poszczególnych grupach odbiorców na 

2006 rok, 
7) stawki opłat za zbiorowe odprowadzanie ścieków na 2006 rok. 
 
Kończąc prezentację Prezes PWiK powiedział, że w tej chwili, jako radni, mogą zatwierdzić 
przedłożone taryfy albo odrzucić je w ogóle.  
 
Radna Anna Pruska zapytała, czy gmina może zwolnić spółkę z podatku od nieruchomości  
i wówczas taryfy byłyby niższe. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że jest to niemożliwe i niezgodne  
z rozporządzeniem Ministra Infrastruktury w sprawie określania taryf, wzoru wniosku  
o zatwierdzanie taryf oraz warunków rozliczeń za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 
odprowadzanie ścieków. 
 
Radny Dariusz Skiba zapytał, czy była robiona symulacja, aby cena za wodę i ścieki  
w obrębie przedsiębiorstwa była jednakowa. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że posiada symulację w obrębie spółki 
operatorskiej, żeby cena była jedna. Dodał, że na to musiałyby się zgodzić wszystkie gminy. 
Poinformował, że na Konwencie Wójtowie i Burmistrzowie nie zgodzili się na to, dlatego dla 
każdej gminy zostały ustalone odrębne taryfy. 
 
Sołtys Sołectwa Komorze Stanisław Wąwoźny zapytał, jak to się będzie miało z opłatami za 
wodę i ścieki. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel powiedział że w każdej gminie są powołane zespoły, aby 
ustalić jak to organizacyjnie rozwiązać. Powiedział, że jutro spotyka się z firmą 
komputerową, jaki system wprowadzić: faktur czy książeczek. Więcej informacji będzie mógł 
dopiero podać po jutrzejszym spotkaniu. 
 
Sołtys Sołectwa Komorze powiedział, że do tej pory należność za wodę uiszcza 
bezprowizyjnie, a jak na Poczcie, to trzeba będzie jeszcze zapłacić prowizję. 
 
Radny Zbigniew Kuta zauważył, że z tego co dzisiaj zostało przedstawione, cena za wodę jest 
znacznie wyższa. Zwrócił się do Burmistrza Gminy z zapytaniem, jak to przedstawić 
mieszkańcom, bowiem na rok przyszły cena wzrasta 56%. Poddał pod wątpliwość, że być 
może rozliczenie za rok ubiegły jest złe. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak zwracając się do radnego Kuty powiedział, że jakby słuchał 
tego, o czym mówił Prezes PWiK, to teraz by takich uwag nie zgłaszał. Powiedział, że  
w projekcie budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2006 rok ujął dopłaty do wody i ścieków  
w wysokości 217.000,-zł. Po tym przedstawił tabelę zawierającą prognozę dopłat, mającą na 
celu zachowanie cen obecnie obowiązujących, która stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
Powiedział, że  gdyby nie zmieniać ceny wody i ścieków, po odliczeniu podatku od 
nieruchomości, dopłata wyniosłaby 363.911,-zł. Jeżeli Rada Miejska podejmie uchwałę  
o dopłacie do wody i ścieków, to wówczas mieszkańcy będą płacić 10% więcej niż 
dotychczas. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak prosił o potwierdzenie przez Prezesa PWiK, że jakby  
w Gminie Borne Sulinowo podniesiono cenę za wodę i ścieki o 30%, to wtedy gmina 
przestałaby dopłacać. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel przedstawił wzrost cen wody i ścieków w gminach na poziom 
dopłat, który stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
Powiedział, że w naszej gminie, jak oddadzą nam 459.366 zł z tytułu podatku od 
nieruchomości, to dopłata wyniosłaby 363.911,-zł, żeby zachować stan istniejący. Zauważył, 
że u nas sytuacja jest najlepsza, bo jak ceny podwyższylibyśmy o 30%, to po odliczeniu 
podatku od nieruchomości nie musielibyśmy dopłacać. Poinformował, że sytuacja ta 
najgorzej przedstawia się w Gminie Grzmiąca, bowiem tam w przypadku podniesienia ceny  
o 30%, dopłata wynosi 594.631,46 zł. Poinformował, że dzisiaj byli u niego przedstawiciele 
Gminy Barwice, aby wyjaśnić sprawy wniosku taryfowego. Sesja w Barwicach odbędzie się 5 
grudnia, natomiast w Grzmiącej 6 grudnia. Podkreślił, że z poziomu spółki operatorskiej 
wszystko robione jest, co potrzeba. Poinformował również, że w spółkach operatorskich 
Białogard i Kołobrzeg, też przy sporządzaniu wniosku taryfowego nie była naliczana 
amortyzacja. 
 
Radny Piotr Kujawa powiedział, że pan Prezes mówił o naliczaniu amortyzacji w wysokości 
2,5%, natomiast z dokumentów wynika, że jest ona naliczana na poziomie ponad 3%. 
Powiedział, że jest przedstawicielem porozumienia samorządowego i posiada informację, że 
w Gminie Grzmiąca Sesja odbędzie się 6 grudnia, bo negocjują amortyzację na poziomie 
0,5%. W Gminie Barwice też przerwano sesję z tego powodu, po to tylko, żeby negocjować 
amortyzację. Dlatego chce dowiedzieć się, czy jest to prawda i czy jest możliwe, żeby 
amortyzacja była na poziomie 0,5 %. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel wyjaśnił, że średnia amortyzacja odbiega od 2,5%. Przyjęta 
stawka 2,5% dotyczy sieci ciągów kanalizacyjnych. Są też urządzenia i tam stawka zgodnie  
z przepisami pozostała bez zmian, w związku z czym średnia stawka wyszła wyższa. Uchwała 
Zarządu Związku Miast i Gmin Dorzecza Parsęty dotyczy tylko sieci kanalizacyjnych. 
Powołano zespół i mogą dokonać tutaj obniżenia stawki amortyzacyjnej. Odnośnie negocjacji 
stawki amortyzacji przez Gminy powiedział, że poprosił o ocenę biegłych rewidentów 
niezależnych od spółki. Posiada 2 pisemne opinie prawne w tej sprawie, które potwierdzają, 
że przyjmowanie obniżenia amortyzacji do 0,5 % stanowi naruszenie ustawy  
o rachunkowości. Powiedział, że gminy próbowały negocjować stawkę amortyzacji, ale 
przyjęto zasadę, iż wszystkie gminy potraktowane zostaną jednakowo i ustalono stawkę 2,5%. 
Podkreślił, że jako Zarząd Spółki nie podejmie decyzji o obniżeniu amortyzacji. 
Poinformował, że mając opinie biegłych rewidentów, przedstawił tę sprawę na Radzie 
Nadzorczej. Rada Nadzorcza po zapoznaniu się z materiałami podjęła uchwałę, w której 
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ustaliła stawkę amortyzacyjną dla sieci i przyłączy w wysokości 2,5% rocznie, począwszy od 
1 stycznia 2006 r. Jednocześnie zobowiązano Zarząd Spółki do wykonania uchwały. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zapytał, czy takie same stawki będą dotyczyły innych 
operatorów, tj. operatora kołobrzeskiego czy białogardzkiego. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel powiedział, że w Kołobrzegu nie zgodzono się na obniżenie 
stawek amortyzacji z uwagi na stan majątku. Stwierdzono, że obniżanie stawek spowoduje, że 
spółka nie będzie miała środków na odtworzenie majątku. Natomiast inna sytuacja jest  
w Białogardzie. Tam za stawki odpowiada Zarząd Białogardu; są plusy i minusy z pewnymi 
konsekwencjami. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy są jeszcze jakieś pytania do Prezesa PWiK. 
 
Więcej pytań nie zgłoszono, jednakże o głos poprosił Prezes PWiK Romuald Michel. 
 
Prezes PWiK powiedział, że chce jeszcze przedstawić projekt regulaminu dostarczania wody  
i odprowadzania ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo, który stanowił będzie akt prawa 
miejscowego. Powiedział, że nowelizacja ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę  
i zbiorowym odprowadzaniu ścieków wymusiła pewne korekty w dwóch punktach,  
a mianowicie: ustalenie warunków dostarczania wody na cele przeciwpożarowe i sposobu 
dokonywania odbioru przez przedsiębiorstwo wod.-kan. wykonanego przyłącza.  
W obowiązującym regulaminie tego nie ma, dlatego przygotowali dla nas nowy regulamin, 
uwzględniający wymogi wynikające ze znowelizowanej ustawy. Korzystając z okazji 
poinformował, że kolejna uchwała dotyczy uchwalenia wieloletniego planu rozwoju  
i modernizacji urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych będących w posiadaniu 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Spółki z o.o. w Szczecinku. Powiedział, że 
projekt uchwały zawiera plan rzeczowy i finansowy, który pokrywa się z zakresem robót 
zatwierdzonym w Funduszu Spójności. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że Komisja ds. UE i Samorządności analizowała 
projekt regulaminu i ma zastrzeżenia co do obowiązku przedsiębiorstwa, jeśli chodzi  
o powiadamianie, bądź dostarczanie wody w przypadku awarii i planowych remontów. 
Powiedział, iż chodzi głównie o to, żeby wnieść jakieś poprawki, bo zdaniem komisji Dom 
Pomocy Społecznej i zakłady produkujące żywność powinny być powiadamiane w pierwszej 
kolejności. Dlatego zapytał, czy ten czas 12 godzin nie jest za długi.  
 
Prezes PWiK Romuald Michel stwierdził, że jest to ustalone dokładnie tak, jak w regulaminie 
obowiązującym dla miasta Szczecinek. Ustalony jest też regulamin pracy pogotowia. Jak 
będzie jakaś awaria w sieci wodociągowej, to zaraz jedzie beczka z wodą. Podał przykład, że 
jak jest awaria w dostawie wody np. do piekarni, czy ośrodka zdrowia, to zaraz są dowożone 
2 beczki z wodą. Jeszcze raz zwrócił uwagę na to, że regulamin jest aktem prawa 
miejscowego, w związku z czym radni mogą nanieść poprawki, a wtedy oni muszą się do tego 
dostosować. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy te 12 godzin, to pogotowie jedzie ze Szczecinka, 
czy też tu w naszej gminie również będzie takie pogotowie. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że każda gmina będzie miała swoje pogotowie. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że jeśli tak, to uważa, iż ten okres 12 godzin 
należy skrócić. 
 
Prezes PWiK Romuald Michel powiedział, że decyzja należy do radnych, bo to oni ustalają 
regulamin. 
 
Na tym zakończono dyskusję na temat projektu regulaminu dostarczania wody. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 10 minut przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Lecha Wójcika o przedstawienie informacji  
w zastępstwie inspektora ds. ochrony środowiska. 
 
Lech Wójcik na wstępie poinformował, że informację dotyczącą podejmowanych działań 
zmierzających do realizacji celów, kierunków i zadań zawartych w Planie Gospodarki 
Odpadami oraz Programie Ochrony Środowiska radni otrzymali. 
Powyższa informacja stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
W dalszej kolejności powiedział, że część informacji z zakresu gospodarki odpadami 
przedstawił Prezes PUK Wiesław Robak, a mianowicie: realizację systemu zbierania 
zmieszanych odpadów komunalnych, zbieranie odpadów komunalnych ulegających 
biodegradacji. 
Odnośnie zbierania odpadów wielkogabarytowych powiedział, że zbiórka prowadzona jest 
dwa razy w roku (wiosną i jesienią) przez Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych Spółkę  
z o.o. w Bornem Sulinowie i odpady te gromadzone są w wydzielonym miejscu na terenie 
przedsiębiorstwa. Powiedział też, że gmina w 60% objęta jest selektywną zbiórką odpadów 
budowlanych i odpady te zbierane są przez PUK Spółkę z o.o., które poddawane są kruszeniu 
w wydzielonym miejscu na terenie składowiska, a następnie wykorzystywane do utwardzenia 
i remontu dróg gminnych. Poinformował, że na terenie gminy nie jest prowadzona zbiórka 
odpadów niebezpiecznych. Uchwalony przez Radę Miejską Gminny Program Gospodarki 
Odpadami zakłada taki temat, że gmina powinna zajmować się zbiórką odpadów 
niebezpiecznych. W programie tym ujęty jest zapis, że przedsiębiorstwo usług komunalnych 
powinno mieć wydzielone miejsce na składowanie odpadów niebezpiecznych. W tej chwili na 
terenie składowiska odpadów są hangary i powinny tam znajdować się pojemniki na odpady 
niebezpieczne takie jak: baterie, świetlówki itd. Poinformował, że do Urzędu Miasta i Gminy 
są przekazywane od mieszkańców gminy informacje o wyrobach zawierających azbest i na 
dzień dzisiejszy przekazane zostały w 70%. Część wykazów sporządzili sołtysi, 
systematycznie też spływają wnioski od mieszkańców, którzy wykazują wszystkie swoje 
zabudowania pokryte eternitem. Wnioski przekazywane są do Starostwa Powiatowego, które 
z Urzędem Marszałkowskim uzgadnia, w jakiej formie będzie to utylizowane. Powiadomił, że 
prawdopodobnie na utylizację materiałów zawierających azbest będą dofinansowania z Unii 
Europejskiej w 100%. Powiedział, że na terenie gminy zlikwidowano 3 dzikie wysypiska  
w miejscowościach Rakowo, Łubowo i Juchowo. Ostatnio zostało zlikwidowane dość duże 
składowisko w m. Rakowo. 
W dalszej kolejności poinformował o podejmowanych działaniach w kierunku realizacji 
Programu Ochrony Środowiska dla Miasta i Gminy Borne Sulinowo. Powiedział, że 
wpływały skargi mieszkańców Bornego Sulinowa, że woda nie odpowiada wymogom 
sanitarnym. Na polecenie Burmistrza Gminy zostały przeprowadzone dodatkowe badania,  
w wyniku których stwierdzono, że woda spełnia wszelkie normy i nadaje się do spożycia 
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przez ludzi. Odnośnie uporządkowania linii brzegowej jezior i rygorystycznego 
egzekwowania ochrony brzegów zbiorników wodnych powiedział, że jeszcze dwa lata temu 
to zadanie było przypisane Starostwu Powiatowemu. Starostwo sporządziło inwentaryzację 
wszystkich budowli, które zostały wybudowane w pobliżu jezior, a właściciele ogrodzili 
posesje do lustra wody. Poinformował, iż ustawa stanowiła, że właściciel posesji musi 
zostawić 1,5 m niezagrodzonej działki z dostępem ogólnodostępnym do lustra wody z tym, że 
występujący o udostępnienie musi co roku zapłacić odszkodowanie dla właściciela działki. 
Starostwo wykonało inwentaryzację, ale szybko się wycofało, żeby nie płacić odszkodowań. 
Aktualnie ustawa Prawo wodne wyraźnie zobowiązuje, że musi być 1,5 m zostawiony 
ogólnodostępny teren bez odszkodowania. Jeżeli by gmina występowała o szerszy dostęp, 
wtedy musiałaby zapłacić właścicielowi działki odszkodowanie. Aktualnie insp. ds. ochrony 
środowiska sporządza wykaz wszystkich właścicieli działek, którzy ogrodzili do lustra wody  
i będą wydawane decyzje o rozgradzanie pasa 1,5 m do lustra wody. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, kto będzie wydawał te decyzje: Gmina, czy 
Starostwo. 
 
Lech Wójcik odpowiedział, że Gmina. Po tym przystąpił do dalszego omawiania 
podejmowanych działań w kierunku realizacji Programu Ochrony Środowiska. Powiedział, że 
kolejnym przedsięwzięciem jest ewidencjonowanie zbiorników bezodpływowych i stworzenie 
systemu ich kontroli technicznej oraz częstotliwości opróżniania. Poinformował, że teren 
Radacza, Kucharowa, Juchowa został już w tym kierunku zinwentaryzowany, w związku  
z przystąpieniem Gminy Borne Sulinowo do budowy oczyszczalni ścieków w tamtym rejonie. 
Na pozostałym terenie trwa inwentaryzacja zbiorników bezodpływowych, wykonywana przy 
pomocy Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Sulinowie, której zakończenie 
planuje się w roku 2006. Powiedział, że na terenie Miasta Borne Sulinowo wykonano nową 
sieć wodociągową w okolicy ul. Nadbrzeżna-Sportowa oraz w m. Jeleń. W m. Dąbrowica 
wykonano kanalizację sanitarną. Trwają także przygotowania do rozdziału sieci kanalizacji 
deszczowej od sanitarnej w Bornem Sulinowie. W trakcie realizacji jest także budowa 
kanalizacji sanitarnej w Radaczu oraz na odcinku Kucharowo-Parsęcko w ramach zadania 
ochrona zlewni jeziora Trzesiecko. Powiedział, że przy Przychodni ZOZ w Silnowie 
dokonano wymiany pieca c.o. W zakresie modernizacji kotłowni rejonowej i sieci c.o.  
w Bornem Sulinowie, Urząd Miasta i Gminy prowadzi prace zmierzające  do modernizacji 
kotłowni z wykorzystaniem paliwa w postaci biomasy. Odnośnie gazyfikacji gminy 
powiedział, że trwają rozmowy w tej sprawie i zadanie to jest w trakcie uzgodnień  
i realizacji. W sprawie bieżącej ochrony obszarów i obiektów prawnie chronionych 
powiedział, że obszary chronionego krajobrazu, które Rada Miejska uchwaliła to: Dolina 
Piławy, Dolina rzeki Płytnicy, Pojezierze Drawskie, rezerwat przyrody: Bagno Ciemino. 
Odnośnie prac pielęgnacyjnych parków i pomników przyrody powiedział, że nie było tutaj 
takich prac wykonywanych, jedynie kilka lat temu, kiedy zlecono fachowcom zabezpieczenie 
pomnika przyrody – kasztanowca w m. Łubowo. W zakresie uwzględnienia w planach 
zagospodarowania przestrzennego selektywnego dostępu do terenów wyjątkowo cennych 
przyrodniczo powiedział, że na terenie naszej gminy jest tylko jeden rezerwat – Bagno 
Ciemino, na którego teren wprowadzono zakaz wstępu. Teren ten został oznakowany, są 
tablice, strażnicy pilnują, a gdy ktoś wejdzie jest karany mandatem. 
Na tym zakończył przedstawianie informacji na temat podejmowanych działań zmierzających 
do realizacji kierunków i zadań zawartych w Gminnym Programie Ochrony Środowiska oraz 
Planie Gospodarki Odpadami. 
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Po tym powiedział, że w przerwie Sesji radna Małgorzata Sobolewicz pytała go o budowę 
stacji GSM na działce nr 128 w Silnowie. Poinformował, że przedmiotowa działka stanowi 
własność prywatną. Został opracowany raport oddziaływania na środowisko, w którym 
wyraźnie jest napisane, że stacje GSM nie wpływają ujemnie na zdrowie ludzi, zwierząt  
i ochronę przyrody. Jest też postanowienie Państwowego Wojewódzkiego Inspektora 
Sanitarnego, który dopuszcza możliwość budowy z tym, że po wybudowaniu muszą zostać 
wykonane jeszcze dodatkowe badania. Jest również postanowienie Zachodniopomorskiego 
Urzędu Wojewódzkiego w Szczecinie, które również dopuszcza budowę stacji GSM. 
Powiedział, że posiada wydrukowane z internetu opracowanie na temat wpływu telefonii 
komórkowej na zdrowie człowieka, w którym wyraźnie jest napisane, że stacje GSM nie 
wpływają ujemnie na zdrowie człowieka. Powiedział, że w tym przypadku w Silnowie, gdzie 
na działce prywatnej stacja będzie budowana, gdyby był budowany obiekt o wysokości 30 m, 
dopiero miałoby ujemny wpływ na mieszkających tam ludzi. Powiedział, że w tej chwili 
stacje telefonii komórkowej są tak zmodernizowane, że oddziaływanie promieniowania jest 
niewielkie. Ponadto w tym opracowaniu z internetu jest napisane, że większe zagrożenie dla 
ludzi stwarza linia energetyczna powyżej 15 kW niż stacja przekaźnikowa telefonii 
komórkowej. 
Na tym zakończył swoje wystąpienie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy są jakieś pytania. 
 
W związku z tym, że pytań nie zgłoszono, Przewodniczący Rady Miejskiej przeszedł do 
realizacji kolejnego punktu porządku obrad, tj. pkt 10 –  podjęcia uchwał. 
 
 
 
 
Ad.10) 
Podjęcie uchwał. 
 
Przed przystąpieniem do omawiania projektów uchwał, Przewodniczący Rady Miejskiej 
Paweł Kacperek poinformował, że Komisja ds. UE i Samorządności opiniowała większość 
projektów uchwał będących przedmiotem dzisiejszych obrad i do tych, co są w porządku – 
nie wniosła zastrzeżeń. Natomiast uchwał, co do których komisja miała wątpliwości, nie ma 
w porządku obrad. 
Po tym przeszedł do realizacji pkt 10, tj. podjęcia uchwał. 
 
10.1 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy zbycia 
nieruchomości niezabudowanej o nr 37/102 o pow. 0,1435 ha położonej w Bornem Sulinowie 
i zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Uchwała Nr XXVIII/325/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
 
10.2 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy przeznaczenia do 
zbycia nieruchomości niezabudowanej położonej w Bornem Sulinowie i oznaczonej nr 
37/103 o pow. 0,1449 ha. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady poddał 
go pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/326/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
10.3 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy przeznaczenia do 
zbycia nieruchomości niezabudowanej położonej w Bornem Sulinowie i oznaczonej działką 
nr 37/104 o pow. 0,1414 ha. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/327/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
 
10.4 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy przeznaczenia do 
zbycia nieruchomości zabudowanej położonej w Bornem Sulinowie i oznaczonej działką nr 
7/370 o pow.0,5581 ha. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/328/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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10.5 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy wyrażenia zgody na 
zbycie w drodze bezprzetargowej nieruchomości zabudowanej położonej w Bornem 
Sulinowie, oznaczonej nr 7/369 o pow. 0,0086 ha celem poprawy warunków 
zagospodarowania nieruchomości przyległej oznaczonej nr 7/275 o pow.0,1251 ha. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/329/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 
10.6 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że projekt uchwały dotyczy wyrażenia zgody 
na wniesienie do spółki pn.: Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku 
aportu w postaci składników majątkowych stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo. 
Przypomniał, że podobna uchwała została już przez Radę podjęta w miesiącu lipcu br., 
jednakże w trakcie szczegółowego uzgodnienia przekazywanego majątku na rzecz spółki  
w wycenie majątku zauważono błędy, tj. nieprawidłowe naliczenie długości sieci 
kanalizacyjnej w Łubowie i wielkości powierzchni przekazywanego gruntu związanego  
z obiektami technicznymi służącymi gospodarce wodno-ściekowej. Różnica wynikająca  
z korekty wielkości przekazywanego majątku wynosi 855256,40 zł. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/330/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie wniesienia przez Gminę Borne Sulinowo aportu do spółki pod nazwą 
„Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji – spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością” w Szczecinku została podjęta i stanowi załącznik nr 18 do 
protokołu. 
 
10.7 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy zbycia 
nieruchomości niezabudowanej położonej  m. Silnowo, oznaczonej działką nr 54/7 o pow. 
1,5500 ha. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady poddał 
go pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Uchwała Nr XXVIII/331/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
została podjęta i stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
 
10.8 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy nieodpłatnego 
przejęcia przez Gminę Borne Sulinowo nieruchomości niezabudowanych, położonych w m. 
Łubowo, oznaczonych działkami: nr 142/12, 132/2 i 131/3. Działki te są własnością 
prywatną, ale przez wiele lat użytkowane były jako ogólnodostępna droga dojazdowa do 
nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi. W celu uregulowania stanu 
prawnego działek postanowiono przejąć je na mienie gminy i ustanowić drogę 
ogólnodostępną na koszt gminy. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał go 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/332/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie nieodpłatnego nabycia przez Gminę Borne Sulinowo nieruchomości 
niezabudowanych, położonych w miejscowości Łubowo, obręb Łubowo, gmina Borne 
Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
10.9 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że przedmiotowy projekt uchwały dotyczy 
ustalenia stawek podatku od nieruchomości i prosił komisje Rady o opinie. 
 
Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej radny Piotr Kujawa poinformował, że 
komisja niejednogłośnie proponuje następujące poprawki: 
1) od gruntów związanych z działalnością gospodarczą inną niż rolnicza lub leśna,  

z wyjątkiem związanych z budynkami mieszkalnymi od 1 m2 powierzchni  
wprowadzenie stawki 0,55 zł, czyli wzrost tylko o 0,05 zł; 

2) od 1m2 powierzchni gruntów pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej 
statutowej działalności pożytku publicznego przez organizacje pożytku publicznego – 
0,08 zł, czyli na poziomie stawki obowiązującej w 2005 r. 

Do pozostałych proponowanych stawek podatku od nieruchomości Komisja nie wniosła 
zastrzeżeń, opiniując je pozytywnie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy Rada Miejska zgadza się na zmiany stawek 
zaproponowane przez Komisję Budżetowo-Gospodarczą. 
 
Radny Marian Wyrzykowski poinformował, że Klub Radnych „Porozumienie” zaakceptował 
zmiany zaproponowane przez Komisję Budżetowo-Gospodarczą. 
 
Radna Anna Pruska zgłosiła wniosek o obniżenie stawki podatku od budynków lub ich części 
związanych z działalnością gospodarczą inną niż rolnicza i leśna, z wyjątkiem budynków lub 
ich części przydzielonych na potrzeby bytowe osób zajmujących lokale mieszkalne oraz od 
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części budynków mieszkalnych zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej z kwoty  
16,-zł do kwoty 15,50 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że z pełną świadomością zaproponował stawkę 
16,-zł, bo stawka górna przekroczyła 18,-zł. Dodał, że za każde odstępstwo, gmina jest karana 
niższą subwencją wyrównawczą. Powiedział też, że nie jest to podwyżka uniemożliwiająca 
prowadzenie działalności gospodarczej. Ponadto wydaje mu się, że 1,-zł nie uratuje budżetu 
gminy, ale nie mówmy i nie traktujmy poważnie przedsiębiorców, co nie płacą. 
 
Radny Zbigniew Kuta powiedział, że chce usłyszeć, jaka będzie różnica wpływów w związku 
z uwagami komisji. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zauważył, że komisja bez analizy finansowej zgłosiła 
wniosek o obniżenie stawek podatku od nieruchomości. 
 
Radny Piotr Kujawa (Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej) stwierdził, że 
zgłaszając te wnioski komisja miała na uwadze dobro mieszkańców tej gminy. 
 
Radny Zbigniew Kuta po raz kolejny powiedział, że chce usłyszeć skutki finansowe  
w związku ze zgłoszonymi poprawkami przez Komisję Budżetowo-Gospodarczą. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że w tej chwili nie uzyska tych danych, bo nie 
wyliczono. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że nie udzieli odpowiedzi, bo nie chce strzelać, 
żeby wprowadzać w błąd. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że przy każdej pozycji stawki podatku od 
nieruchomości powinna być podana baza podatkowa. Po tym poddał pod głosowanie 
zgłoszone w trakcie dyskusji poprawki: 
1) obniżenie stawki podatku od budynków lub ich części związanych z działalnością 

gospodarczą inną niż rolnicza i leśna, z wyjątkiem budynków lub ich części 
przydzielonych na potrzeby bytowe osób zajmujących lokale mieszkalne oraz od części 
budynków mieszkalnych zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej z kwoty  
16,-zł do kwoty 15,50 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej: 

- za głosowało 2 radnych, 
- przeciw głosowało 8 radnych, 
- wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
Poprawka nie została przyjęta. 

 
2) obniżenie stawki podatku od gruntów związanych z działalnością gospodarczą inną niż 

rolnicza lub leśna, z wyjątkiem związanych z budynkami mieszkalnymi z proponowanej 
kwoty 0,60 zł do kwoty 0,55 zł: 

- za głosowało 10 radnych, 
- przeciw nie głosował żaden radny, 
- wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
Poprawka została przyjęta. 
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3) obniżenie stawki podatku od 1m2 powierzchni gruntów pozostałych, w tym zajętych na 
prowadzenie odpłatnej statutowej działalności pożytku publicznego przez organizacje 
pożytku publicznego z proponowanej kwoty 0,10 zł do kwoty 0,08 zł: 

- za głosowało 9 radnych, 
- przeciw nie głosował żaden radny, 
- wstrzymało się od głosu 3 radnych. 
Poprawka została przyjęta. 

 
W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej poddał pod głosowanie projekt uchwały 
wraz z przyjętymi poprawkami: 

- za głosowało 8 radnych, 
- przeciw glosował 1 radny, 
- wstrzymało się od głosu 3 radnych. 

 
Uchwała Nr XXVIII/333/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie podatku od nieruchomości została podjęta i stanowi załącznik nr 21 
do protokołu. 
 
10.10 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy podwyższenia 
wysokości wynagrodzenia za inkaso z tytułu poboru podatków z 10 % do 15% pobranych 
przez inkasentów wpłat. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej 
poddał go pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/334/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze inkasa, 
określenia inkasentów oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso została podjęta  
i stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
 
10.11 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że projekt przedmiotowej uchwały dotyczy 
zmiany błędnego zapisu w uchwale obowiązującej, tj. w § 10 pkt 1 wstęp do ppkt 1 
zastąpienie wyrazu „nierówności” wyrazem „nieruchomości”. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej 
poddał go pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/335/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowych zasad utrzymania czystości  
i porządku na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik 
nr 23 do protokołu. 
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10.12 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że podobna uchwała została podjęta w ubiegłym 
roku, jednakże organ nadzoru stwierdził jej nieważność z uwagi na to, że została podjęta po 
terminie ustawowym. Poinformował, że zgodnie z ustawą o transporcie drogowym liczbę 
licencji na transport drogowy taksówką ustala rada gminy w terminie do 30 listopada. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej 
poddał go pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/336/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 listopada 
2005 r. w sprawie ustalenia na 2006 rok liczby licencji na transport drogowy taksówką 
została podjęta i stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powiedział, że przerywa Sesję,  
a ciąg dalszy tej samej Sesji odbędzie się w poniedziałek 5 grudnia 2005 r. o godz. 15.00. 
 

 
W dniu 5 grudnia 2005 r. Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powitał 

obecnych i poinformował, że w Sesji uczestniczy 12 radnych; zatem stwierdził quorum – 
podejmowane od tego czasu uchwały będą prawomocne. 
 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 25,26 i 27 do protokołu. 
 
Na początku Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał ciąg dalszy porządku obrad, 
który przedstawiał się następująco: 
 
10.  Podjęcie uchwał w sprawach (ciąg dalszy): 
13) zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 
odprowadzania ścieków, obowiązujących na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2006 
roku; 
14) uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych  
i urządzeń kanalizacyjnych będących w posiadaniu Przedsiębiorstwa Wodociągów  
i Kanalizacji spółki z ograniczoną odpowiedzialnością w Szczecinku; 
15) uchwalenia regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie 
Gminy Borne Sulinowo; 
16) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok. 
 
11. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
12. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej. 
13. Zamknięcie Sesji. 
 
10.13. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy zatwierdzenia taryf  
dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków, które po 
zatwierdzeniu przez Radę będą obowiązywały na terenie Gminy Borne Sulinowo. 
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Przypomniał, że 30 listopada w Sesji uczestniczył  przedstawiciel Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku p. Romuald Michel, który przedstawił zasady 
obowiązujące przy sporządzaniu wniosku taryfowego. Po tym zwrócił się do 
przewodniczącego Komisji Budżetowo-Gospodarczej o przedstawienie opinii. 
 
Radny Piotr Kujawa (Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej) poinformował, że 
komisja wydała opinię pozytywną pod warunkiem ustalenia dopłat do taryf w takich 
wysokościach, aby wzrost cen za wodę i ścieki nie był wyższy niż 10 %. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że w projekcie budżetu Gminy na 2006 rok 
zaplanowana jest dopłata do wody i ścieków gwarantująca wzrost cen dla mieszkańców nie 
więcej niż 10%. 
 
Więcej głosu nie zabierano, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej poddał 
projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 8 radnych, 
- przeciw nie głosował żaden radny, 
- wstrzymało się od głosu 4 radnych. 
 
Uchwała Nr XXVIII/337/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 5 grudnia 
2005 r. w sprawie zatwierdzenia taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 
odprowadzania ścieków, obowiązujących na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2006 r. 
została podjęta i stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 
 
10.14 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że Komisja Budżetowo-Gospodarcza oraz 
Komisja ds. UE i Samorządności zaopiniowały pozytywnie projekt uchwały. Po tym zapytał, 
czy są pytania do Burmistrza Gminy odnośnie wieloletniego planu rozwoju i modernizacji 
urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych, będących w posiadaniu Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji Spółki z o.o. w Szczecinku. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXVIII/338/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 5 grudnia 
2005 r. w sprawie uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych będących w posiadaniu Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji spółki z ograniczoną odpowiedzialnością w Szczecinku 
została podjęta i stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 
 
 
10.15 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że projekt uchwały dotyczy uchwalenia 
regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo. 
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Po tym zwrócił się o przedstawienie opinii przez Przewodniczącego Komisji Budżetowo-
Gospodarczej. 
 
Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej radny Piotr Kujawa powiedział, że 
komisja wydała opinię pozytywną, nie wnosząc żadnych uwag. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że wpłynęło pismo od Przedsiębiorstwa 
Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku z prośbą o wprowadzenie do projektu regulaminu 
autopoprawki w § 20 ust.1 polegającej na wprowadzeniu słowa „faktury” po słowach 
„Odbiorca dokonuje zapłaty”.  
W dalszej kolejności powiedział, że Komisja ds. Unii Europejskiej i Samorządności 
wypracowała poprawki dotyczące zapisów ust. 1 i 3 w § 35 regulaminu., a mianowicie 
proponuje: 
1) w ust.1 ustalić obowiązek informowania odbiorców o planowanych przerwach lub 

ograniczeniach w dostawie wody z wyprzedzeniem 7 dniowym, a nie jak zaproponowano 
– 2 dniowym; 

2) w ust.3 ustalić obowiązek zapewnienia zastępczego punktu poboru wody w razie 
zaistnienia przerwy przekraczającej 4 godziny, a nie jak zaproponowano – 12 godzin. 

 
Radny Ryszard Okleciński zasugerował, aby ten obowiązek ustalić w następujący sposób:  
w dzień  - przerwa przekraczająca 4 godziny, a w nocy – 6 godzin, gdyż w nocy trudniej 
będzie zapewnić zastępcze źródło pobierania wody. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zauważył, że jest to słuszna uwaga i przychylił się do tej 
sugestii. 
 
Radny Tomasz Skowronek zwrócił się o wyjaśnienie warunków dostawy wody na cele 
przeciwpożarowe, gdyż w Nadleśnictwie występują pożary lasów i do gaszenia pobierają 
dużo wody. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak  powiedział, że koszty dostarczania wody do celów 
pożarowych pokrywa gmina, podpisując trójstronne porozumienie z producentem wody  
i jednostką Powiatowej Straży Pożarnej. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek wtrącił, że gmina ma obowiązek 
dostarczania wody do celów gaśniczych, a Burmistrz Gminy musi podpisać stosowne 
porozumienia w tym zakresie. 
 
Radny Tomasz Skowronek w związku z powyższym zwrócił się do Burmistrza Gminy, żeby 
poinformował jego Nadleśnictwo o zasadach dotyczących pobierania wody do celów 
gaśniczych. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zobowiązał się, że przygotuje informację zawierającą 
procedurę postępowania w przypadku pobierania wody do celów pożarowych. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poddał pod głosowanie projekt uchwały wraz  
z następującymi poprawkami: 
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1) w § 20 ust.1 regulaminu wprowadzenie słowa „faktury” po słowach „Odbiorca dokonuje 
zapłaty”.; 

2) w § 35 ust.1 słowa „2 dniowym” zastąpić słowami „7 dniowym”; 
3) w § 35 ust.3 ustalić obowiązek zapewnienia zastępczego źródła pobierania wody  

w przypadku , gdy przerwa w dostawie wody przekraczać będzie w dzień 4 godziny,  
a w nocy – 6 godzin: 

- za głosowało 12 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

 
Uchwała Nr XXVIII/339/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 5 grudnia 
2005 r. w sprawie uchwalenia regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków 
na terenie Gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 30 do 
protokołu. 
 
10.16 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Przewodniczącego Komisji Budżetowo-
Gospodarczej o przedstawienie opinii o projekcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian  
w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok.  
Projekt uchwały  stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
 
Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej radny Piotr Kujawa poinformował, że 
Komisja negatywnie zaopiniowała proponowane zmiany w budżecie gminy, polegające na 
przeniesieniu środków z działu Pomocy Społecznej na wynagrodzenia w dziale Oświata  
i Wychowanie. Do pozostałych zmian komisja nie wniosła zastrzeżeń. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zabrał głos odnośnie negatywnej opinii wyrażonej przez 
Komisję Budżetowo-Gospodarczą i prosił jednak o podjęcie tej uchwały. Powiedział, że 
proponowane przesunięcie środków z Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej na 
funkcjonowanie 3 placówek oświatowych, nie spowoduje obniżenia poziomu udzielania 
pomocy mieszkańcom gminy. Poinformował, że na następnej sesji środki finansowe na 
opiekę zostaną zwiększone, bowiem wpłynęły już decyzje z Zachodniopomorskiego Urzędu 
Wojewódzkiego zwiększające dotacje celowe z przeznaczeniem na wypłaty świadczeń 
rodzinnych i zaliczek alimentacyjnych, a także na dofinansowanie programu „Posiłek dla 
potrzebujących”. Zwrócił uwagę na to, że nie można przewidzieć zabezpieczenia takich 
sytuacji, jak np. urlopy macierzyńskie, czy urlopy zdrowotne. Powiedział, że w jednej szkole 
3 panie przebywają na chorobowym zanim dojdzie do urlopu macierzyńskiego. Jak 
nauczyciel idzie na urlop zdrowotny, to też występuje konieczność zapewnienia zastępstw. 
Zwrócił uwagę, że dołożenie 20 tys. zł w stosunku rocznym do jednej placówki szkolnej, to 
nie jest dużo. Ponadto nikt nie był w stanie przewidzieć, jakie oddziały powstaną od września 
2005 r. Poinformował, że w szkole w Łubowie utworzono 2 drogie oddziały dla dzieci 
upośledzonych; 5 uczniów w tych klasach posiada orzeczenia. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poinformował, że wpłynęło do niego do 
wiadomości pismo z Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bornem Sulinowie 
na temat aktualnej sytuacji finansowej w zakresie przekazywania dotacji na realizację zadań 
własnych gminy o charakterze obowiązkowym. Z pisma tego wynika, że kwota zaległości 
wynosi 365.666,72 zł. W związku z tym zapytał, czy już część tych zaległości uregulowano. 
Zapytał także, czy uregulowane zostały także sprawy za wykonane już roboty. Kończąc 
stwierdził, że ma dużo zastrzeżeń do pracy Pani Skarbnik Gminy. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiadając stwierdził, że stara się płacić wykonawcom  
w terminach ustalonych w umowach, a niektórym nawet skraca się okres płatności i wcześniej 
otrzymują środki. Tym niemniej zdarzają się sytuacje, że płatność następuje nie w terminie  
i wtedy zwracamy się pisemnie o poczekanie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, co stoi na przeszkodzie, żeby dzisiaj wprowadzić na 
sesji zwiększenie środków na pomoc społeczną. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że za chwilę Kierownik Referatu Finansowego 
może przynieść decyzje zwiększające budżet Ośrodka Pomocy Społecznej i możemy dzisiaj 
te środki wprowadzić do budżetu. 
 
Radny Piotr Kujawa powiedział, że w projekcie uchwały zmieniającej budżet gminy na 2005 
rok zawarta jest propozycja zwiększenia środków na wynagrodzenia w dziale Oświata  
i Wychowanie na kwotę 150.000,-zł łącznie z pochodnymi. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że nie byłoby tematu, gdyby pisma z OPS do 
niego nie przychodziły, a tak wpadamy w błędne koło i przy końcu roku wszystkim brakuje 
pieniędzy. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że tak nie można czytać uchwały, bo są też 
przesunięcia i zmniejszenia. Dodał, że nikt nie wymyślał tych wynagrodzeń, jeżeli 5 
nauczycieli poszło na urlopy zdrowotne. 
 
Radny Piotr Kujawa zauważył, że proponuje się zwiększenie środków w szkole podstawowej 
w miesiącu grudniu i zapytał, dlaczego ta propozycja nie wpłynęła już na sesji wrześniowej. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poparł stanowisko radnego Kujawy i stwierdził, że  
w grudniu nie ma już czym manipulować w budżecie gminy. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że posiada pisma zwiększające budżet OPS,  
a mianowicie: 25.664,-zł na wypłaty świadczeń rodzinnych i zaliczek alimentacyjnych, 
57.729,-zł na wypłatę obligatoryjnych świadczeń rodzinnych i zaliczek alimentacyjnych oraz 
30.000,-zł na dofinansowanie rządowego programu „Posiłek dla potrzebujących”. 
 
Radny Tomasz Skowronek stwierdził, że te pisma to żaden argument, ponieważ są to 
dodatkowe środki. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, że projekt tej uchwały był przesuwany, 
przygotowany został na poprzednią Sesję, ale wynikły pewne niejasności. Powiedział, że 
problem zaczął się od września, bowiem wtedy wiedzieliśmy jakie wynikną konsekwencje  
w związku z odejściem nauczycieli na urlopy zdrowotne, tj. ilu nauczycieli i ile środków. 
Dyrektor szkoły ma ręce związane, bowiem jak nauczyciel idzie na urlop, to nie prowadzi 
zajęć i nie ma edukacji. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że na dożywianie dzieci w szkołach nie 
przekazano 85.000,-zł, teraz zdejmujemy z opieki społecznej 156 tys. zł, a dokładamy 100 
tys. zł.  Powiedział, że jako radny nie będzie glosował za tą uchwałą, bo nie zgadza mu się 
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rachunek. Podkreślił, że wszystkie jednostki trzeba traktować jednakowo i ustalić jakieś 
zasady. 
 
Radna Grażyna Zitans powiedziała, że ona jest skłonna, żeby jakąś inwestycję wstrzymać,  
a nie zabierać środki opiece społecznej. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że on uszanuje każdą decyzję Rady Miejskiej, 
ale część z tych środków już wydano. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy tej naprawy i zmian w budżecie gminy nie 
można dokonać na następnej sesji. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak w związku z uwagami radnych zwrócił się o niepodjęcie tej 
uchwały, a on szczegółowo przeanalizuje każdą stronę działalności Ośrodka Pomocy 
Społecznej. Tym niemniej jeszcze raz zwrócił uwagę na to, że część kosztów w szkołach nikt 
nie mógł przewidzieć, a część wynikła ze świadomej decyzji, bo zezwolił na utworzenie 2 
oddziałów z dziećmi upośledzonymi. Powiedział, że mógł funkcjonować 1 oddział, ale 
podejmując taką właśnie decyzję miał na uwadze dobro dzieci. 
 
Dyrektor Gimnazjum w Silnowie Dorota Chrzanowska poinformowała, że ona zwróciła się 
do Burmistrza z pismem o przesunięcie środków z płac na wydatki pozapłacowe, bowiem już 
wie jakie z tego tytułu ma oszczędności.  Środki te chce wydatkować na inne cele – na 
przesunięcia między paragrafami, ale co zrobi, jak teraz na sesji uchwała ta nie zostanie 
podjęta, a następna sesja odbędzie się pod koniec grudnia i nie wiadomo, czy te zmiany się 
znajdą. 
 
Radny Piotr Kujawa wrócił do tematu szkół i powiedział, że we wrześniu do komisji powinno 
już wpłynąć pismo od dyrektora szkoły, że uruchamia się dodatkowy oddział, ale on na 
komisję takich pism nie dostaje. Dlatego, aby w przyszłości nie doszło do takich sytuacji, jak 
dzisiaj, prosi, żeby na komisję wpływały wszystkie pisma, które dotyczą zmian budżetu 
gminy. W przypadku, gdy nie będą wpływały i  komisja nie uzyska stosownych wyjaśnień co 
do proponowanych zmian, opinia będzie negatywna. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że Przewodniczący Komisji Budżetowo-
Gospodarczej ma rację i przy pracy komisji tych materiałów powinno być więcej. Dlatego 
zobowiązał się, że będzie osobiście uczestniczył w posiedzeniu komisji, na której omawiane 
będą zmiany w budżecie gminy i będzie przysłuchiwał się, jak pracownicy merytoryczni 
przedstawiają uzasadnienia zmian, bo coś jest nie tak. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał Dyrektora Gimnazjum, ile czasu jest jej potrzebne , 
żeby uregulować sprawy finansowe. 
 
Dyrektor Gimnazjum w Silnowie Dorota Chrzanowska  powiedziała, że jak najszybciej. 
Poinformowała, że oszczędności w jej placówce wynikają z przyczyn organizacyjnych i na 
płacach. Te środki chce uzyskać na zadania pozapłacowe i np. zamierza wymienić w szkole 4 
okna. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał Burmistrza Gminy, czy da gwarancję dyrektorowi 
Gimnazjum, żeby mogła te okna wymienić. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że skądże znowu. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zakończył dyskusję nad projektem uchwały w sprawie 
wprowadzenia zmian w budżecie gminy na 2005 rok i poddał go pod głosowanie: 
- za głosował 1 radny, 
- przeciw głosowało 6 radnych, 
- wstrzymało się od głosu 5 radnych. 
 
Uchwała w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2005 
rok nie została podjęta. 
 
Opinie Komisji odnośnie analizowanych projektów uchwał stanowią załączniki do protokołu: 
1) Komisji Budżetowo-Gospodarczej – nr 32 do protokołu; 
2) Komisji ds. Unii Europejskiej i Samorządności – nr 33 do protokołu; 
3) Komisji Rolnej – nr 34 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił się do Burmistrza Gminy o przygotowanie 
czytelnej uchwały, a następna Sesja odbędzie się po 15 grudnia br. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, iż nie wie, czy nie zmniejszy budżetu 
dyrektorowi Gimnazjum w Silnowie, żeby uzupełnić braki w innych szkołach. 
 
Radny Piotr Kujawa zauważył, że w roku poprzednim była podobna sytuacja. Okazuje się, że 
teraz ten co oszczędza, jest pokarany. Reasumując stwierdził, że nie opłaca się oszczędzać. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zaprotestował przeciwko stwierdzeniu i sposobie myślenia 
radnego Kujawy. Powiedział, że dyrektorzy szkół nie robią tego świadomie. Są to 
przypadkowe zdarzenia lub ich brak, powodujące, że tych funduszy wystarczy lub trochę 
zostaje. Powiedział, iż nie można mówić, że dyrektor szkoły w Łubowie świadomie 
przekroczył w funduszu płac, bowiem to on jako Burmistrz podjął decyzję o utworzeniu 
dodatkowych oddziałów. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że w październiku br. też odbyła się Sesja  
i wtedy trzeba było uregulować te sprawy. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak stwierdził, że wielkość zmian nie wynika z chęci, że 
mieszkańcy nie otrzymają tego, co im się należy. Kwota w dziale pomocy społecznej została 
pomniejszona na wniosek Kierownika OPS z uwagi na to, że te kwoty są nie do przerobienia 
już w tym roku. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że otrzymał pismo od Kierownika OPS, a do 
tego pisma żadnego innego nie otrzymał. Zauważył, iż czytelniejsze byłoby, gdyby otrzymał  
również informację, że coś się zmieniło w tej sprawie. A tak dzisiaj na Sesji nie ma 
Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej i nie ma kogo się spytać. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zauważył, że powyższe pismo jest adresowane do 
Burmistrza Józefa Tomczaka, natomiast Przewodniczący Rady Miejskiej otrzymał je do 
wiadomości. Stwierdził, że to pismo było o tyle ważne, że poinformowano Przewodniczącego 
Rady o istnieniu takiego zagrożenia. To jego, jako Burmistrza, poinformowano, iż działania 
Skarbnika Gminy i Referatu Finansowego są takie, że te pieniądze nie są przekazywane.  
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W oparciu o to pismo podjął odpowiednie działania i oświadczył, że na koniec roku takiego 
zagrożenia nie będzie. W wyniku spotkań z Kierownikiem OPS wyszło, że budżet Ośrodka 
jest o 150 tys. .zł zawyżony i do końca roku nie da się tych środków przerobić. 
 
Radny Piotr Kujawa stwierdził, że w wyniku niewiedzy radnych na posiedzeniu Komisji, taka 
sytuacja zaistniała. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że wielokrotnie radni już przekonali się, że są 
jakieś niedomówienia. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że jak opracuje nowy projekt uchwały 
zmieniającej budżet gminy na 2005 rok, to Komisja Budżetowo-Gospodarcza otrzyma 
szczegółowe pisma uzasadniające proponowane zmiany. Na koniec jeszcze raz podkreślił, że 
w dziale Pomocy społecznej zmiany wprowadzane są z inicjatywy Ośrodka Pomocy 
Społecznej. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej kończąc dyskusję na temat zmiany budżetu gminy na rok 
2005 powiedział, że jak Kierownik OPS przysyła do niego pismo, a od tego czasu coś się 
zmieniło, to w ślad za tym powinna o tym również go informować i wówczas nie byłoby 
niedomówień. 
 
 
Ad.11) 
 
W punkcie pn. „Interpelacje, wnioski i zapytania” głos zabrali: 
 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, iż usłyszał, że na terenie miasta nie ma 

noclegowni. W związku z tym zapytał, z czego to wynika, a przecież zbliża się okres 
zimowy. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, że decyzję o likwidacji noclegowni 

podjęto w lipcu, a wynika ona z prostego powodu., bowiem prowadzący Inkubator 
otrzymał ofertę na dzierżawę hali, w której usytuowano noclegownię. Rozmawiał  
z Kierownikiem OPS w tej sprawie, w trakcie której uzyskał informację, że takie 
noclegownie prowadzi tylko 9 gmin w Polsce, a rozwiązanie tematu bezdomnych istnieje 
przez stowarzyszenia. Ponadto w uchwalonej już przez Radę Miejską Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych ustalono, że nie będziemy prowadzić 
noclegowni. Poinformował, że osobom bezdomnym zaproponowano pobyt  
w noclegowniach w Szczecinku i w okolicach Złocieńca. Osoby te nie zgodziły się na 
pobyt w tych noclegowniach i sami poszukali sobie mieszkań. Spośród bezdomnych 
przebywających na terenie naszej gminy, tylko 1 osoba wyraziła zgodę na pobyt  
w noclegowni poza gminą i dzisiaj została odwieziona do noclegowni koło Złocieńca. Na 
koniec stwierdził, że lokalizacja noclegowni w obiekcie tzw. Inkubatora, nie była dobrym 
rozwiązaniem. 

 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, iż pamięta, że Rada Miejska podjęła decyzję  

o utworzeniu noclegowni, zawierając stosowny zapis w Statucie Miejsko-Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej. W związku z tym zapytał, czy nie powinniśmy tego 
zmienić, bo zapis statutu jest sprzeczny z rzeczywistością. Prosił, żeby ten temat 
sprawdzić. 
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- Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że to sprawdzi i na kolejną sesję 

przygotuje projekt uchwały w tej sprawie. 
 
- Radny Jacek Bindas poruszył następujące problemy: 

1. Powrócił do poruszonego przez siebie tematu uprzątnięcia gruzu leżącego na polu  
w pobliżu zakrętu w Jeleniu, który do tej pory nie został usunięty. Burmistrz obiecał,  
że podejmie działania w kierunku jego uprzątnięcia. 

2. Prosił o uwzględnienie w projekcie budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2006 rok 
środków na opracowanie projektu zagospodarowania pobocza z Jelenia do 
Przyjezierza. Zwrócił się również o zainstalowanie na tym odcinku 2-3 punktów 
oświetlenia drogowego. 

 
- Radna Grażyna Zitans powiedziała, że na osiedlu w Krągach są 2 piękne zajazdy dla 

autobusów, ale jest tam potwornie ciemno i niebezpiecznie. W związku z tym zwróciła się 
do Burmistrza o zainstalowanie 2 lamp oświetlenia drogowego przy przystanku na osiedlu 
w m. Krągi. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak udzielił następujących odpowiedzi: 

1. W sprawie uprzątnięcia gruzu powiedział, że sprawę uporządkowania i znalezienie 
sprawcy wypadku zlecił do załatwienia Referatowi Inwestycji tut. Urzędu. Aktualnie 
nie posiada informacji w jakim miejscu jest ta sprawa, jednak po ponownej 
interwencji radnego przypomni i udzieli pisemnej informacji co do toku jej 
załatwienia.  

2. W sprawie zaplanowania środków w budżecie gminy na opracowanie dokumentacji 
zagospodarowania pobocza na odcinku Jeleń-Przyjezierze powiedział, że zanim 
umieści jakąś kwotę w budżecie, przeprowadzi rozmowę z panem Zienkiewiczem, 
gdyż jest to pobocze drogi krajowej i nie wie, czy może wprowadzić konkretny zapis 
w sprawie wykonania projektu technicznego, bo to nie nasz teren i nie nasza 
inwestycja. Powiedział, że jako gmina możemy współfinansować to zadanie, ale po 
spisaniu porozumienia. Tym niemniej stwierdził, że wyjaśni tę kwestię i ewentualnie 
wprowadzi się do budżetu dofinansowanie tej inwestycji. Poinformował, że 
porozumienie jest spisane na to przedsięwzięcie, ale nie pamięta w jakim zakresie. 
Zapewnił jednak, że będzie o tym pamiętał przy rozmowach z Dyrektorem Oddziału 
GDDKiA w Szczecinku. Powiedział też, że prawdopodobnie z automatu zostanie 
wykonane oświetlenie na tym odcinku, ale to zadanie musi zaplanować Krajowy 
Zarząd Dróg. Jednocześnie zaznaczył, że element planowania na pewno nie leży po 
stronie gminy. 

3. Odnośnie zainstalowania lamp oświetlenia drogowego na przystankach w Krągach 
powiedział, że planuje dołożenie nowego przystanku, ale czy zostaną zainstalowane 
punkty oświetleniowe nie wie, gdyż wynika to z projektu. 

 
- Radny Marian Wyrzykowski powiedział, że jest modernizowany chodnik w Silnowie  

w kierunku Gimnazjum, a o tej porze roku jest tam bardzo ciemno. W związku z tym 
zasugerował, czy nie warto by było pomyśleć o oświetleniu tego odcinka. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak stwierdził, że jakbyśmy w jednym budżecie gminy 

zarezerwowali 1 mln zł, to problem oświetlenia w gminie w całości byłby załatwiony. 
Powiedział, że w pierwszej kolejności musimy przeprowadzić remonty szkół, ośrodków 
zdrowia, a wtedy dopiero możemy przystąpić do tematu oświetlenia. Zauważył też, że 
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dzięki „Parsęcie” odchodzi gro problemów dotyczących inwestycji z zakresu gospodarki 
wodno-ściekowej, na które musielibyśmy co roku angażować potężne pieniądze. 

 
- Radny Ryszard Okleciński powiedział, że słyszał wywiad z Panią Burmistrz Połczyna, 

która poddała taką wątpliwość,  że nie wiadomo, czy podpis zostanie złożony w Brukseli 
w 2006 r. i być może całość zadania zostanie przesunięta na 2007 rok. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że znów musimy rozdzielić pewne 

informacje, bo mówimy tu o czasie, a nie mówimy o decyzji, czy tak. Poinformował, że 
decyzja na tak już jest, a to o czym mówił radny stanowi inny element. Zwracając się do 
radnych powiedział, że nie będziemy angażować środków własnych, skoro już mamy 
decyzję, że to przedsięwzięcie będzie wykonywane. Podkreślił, że to jest najważniejsze 
przy konstruowaniu budżetów na rok przyszły i lata następne. 

 
- Radny Zbigniew Kuta zwracając się do Burmistrza powiedział, że zapomniał  

o oczyszczalni ścieków w Bornem Sulinowie, która też musi spełniać warunki. 
 
- Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że oczyszczalnię przekazaliśmy do PWiK  

w Szczecinku. 
 
- Radny Ryszard Okleciński zauważył, że kary wiszą na gminie. 
 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, iż myśli, że ten problem również da się 

załatwić, bo przecież gmina nie robi tego specjalnie. W dalszej kolejności powiedział, że 
oświetlenie jest też jednym z najważniejszych elementów i równocześnie przy robieniu 
nowych dróg, nowych chodników jest to prawie automat, żeby 2 razy takich elementów 
nie powtarzać. Podał przykład inwestycji wykonywanej przy ul. Zakątnej w Łubowie, 
która stanowi logiczny ciąg całości zadania, bowiem robimy nowy chodnik a przy tym 
oświetlenie. Powiedział, iż wierzy, że będzie tak w Jeleniu. 

 
- Radny Zbigniew Kuta powiedział, że poruszono temat chodnika między Silnowem  

a szkołą, ale tak samo jest z kanalizacją. Kadencja Rady minie, zrobiliśmy Krągi, 
Dąbrowica i czekamy cierpliwie na Dorzecze Parsęty. Niech Dorzecze Parsęty 
przeciągnie się 2 czy 3 lata, a my czekamy i nie inwestujemy. W związku z tym chciałby 
otrzymać na przyszłą Sesję zestawienie inwestycji z wyszczególnieniem środków 
pomocowych, jakie otrzymaliśmy  z Unii Europejskiej w tej kadencji. 

 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, iż ustaliliśmy, że napiszemy protest, czy 

stanowisko do Powiatu odnośnie utrzymania dróg dojazdowych do Bornego Sulinowa.  
W związku z tym zapytał, jakie czynności podjęto w tym kierunku. Po tym poruszył 
sprawę Kłomina. Przypomniał, że podjęliśmy decyzję o rozbiórce obiektów gminnych 
stwarzających zagrożenie bezpieczeństwa. Poinformował, że oprócz budynku socjalnego, 
pozostałe obiekty są rozgrabione, tj. wyrwane drzwi, okna, rozebrany dach. W związku  
z powyższym zwrócił się z prośbą, aby na najbliższą Sesję przygotowano informację, jaka 
obowiązuje procedura przy rozbiórce obiektów, tj. kto dostaje zezwolenia na rozbiórkę, na 
jakich zasadach i warunkach. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że z tego co wie, nikt nie ma zezwolenia 

na rozbiórkę, ale wie, że są rozbierane budynki nie będące własnością gminy. W związku 
z tym wystąpił z pismem do Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego o kontrolę 
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tych rozbiórek, bowiem każdy właściciel nieruchomości musi posiadać zezwolenie na 
rozbiórkę. W dalszej kolejności przedstawił procedurę w tym zakresie: złożenie podania  
z określeniem budynku do rozbiórki, spisanie umowy, wpłacenie wadium w wysokości 10 
tys. zł, żeby były środki na potrącenie lub całkowite zakończenie zadania. 

 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, iż rozumie, że są to jakieś formalności, ale 

praktyka jest taka, że jakby Pan Burmistrz potrzebował, to on może zamówić cegłę  
w każdej ilości, może zamówić drewno w każdej ilości. Poinformował, że to wszystko 
dzieje się w biały dzień i w biały dzień jest to rozbierane. Powiedział, że jest tam często  
i nigdy nie widział Straży Miejskiej. Może podać nazwiska kto to robi i jak to robi. 
Powiedział też, że koszarowce są już w połowie rozkradzione. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak zwracając się do radnych powiedział, że to nie jest takie 

proste, iż 3 strażników upilnuje Kłomino, bo w jakich godzinach mieliby pilnować. 
Powiedział, że tam funkcjonują całe gangi z komórkami i siebie nawzajem informują, jak 
ktokolwiek się zbliża do Kłomina. Poinformował, że było wiele akcji Policji wraz ze 
Strażą Miejską, gdzie efekty działań były zerowe. Fakt, iż rozbierają mienie powiatowe, 
nie tylko mienie gminy niejako udowadnia, że tam nie ma siły. 

 
- Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że jest to prosta sprawa. Jest dzień, jedzie 

strażnik, policjant, bierze aparat, robi zdjęcie, spisuje numer rejestracyjny – wykonuje 
zwykłą czynność kontrolną. Potem sprawdza, czy dana osoba miała pozwolenie na 
rozbiórkę, czy nie. Zauważył, że jedynym strażnikiem, który coś robił w naszej gminie, 
był ten nieszczęsny Bardua. 

 
- Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, iż jako leśnik tak samo pilnował majątku 

Nadleśnictwa, jak mienia gminy. Wierzy, że i tak robi Straż Miejska. Powiedział, że jak 
jedzie do Kłomina Policja czy Straż Miejska, to tam nie ma nikogo. Tak nie można 
powiedzieć, że zrobię zdjęcie, bo nie ma czego zrobić. 

 
- Radny Tomasz Skowronek powiedział, iż mimo wszystko, prosi o to, o co prosił 

wcześniej. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
 
 
Ad.12) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że kolejna Sesja odbędzie się między 15 a 22 
grudnia, na której przedłożony zostanie projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian  
w budżecie gminy na 2005 rok, zwłaszcza w działach dotyczących szkół i pomocy społecznej. 
Ponadto na tej Sesji planuje przedstawienie sprawozdań przez Straż Miejską, Policję  
i Państwową Straż Pożarną odnośnie bezpieczeństwa. 
Natomiast zwykła Sesja, którą planuje jako budżetową, odbędzie się w okresie między 
Świętami Bożego Narodzenia a Nowym Rokiem w ostatnich dniach miesiąca grudnia br. 
 
Przed zamknięciem Sesji głos zabrał jeszcze radny Tomasz Skowronek, który powiedział, że 
nie otrzymał odpowiedzi na swoje zapytanie odnośnie losu dróg dojazdowych do Bornego 
Sulinowa. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak poinformował, iż ustalił, że będzie skierowane pismo do 
Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg. Jeżeli odpowiedź na powyższe pismo będzie 
wymijająca albo negatywna, to dopiero wówczas przygotuje projekt stanowiska do podjęcia 
przez Radę Miejską. 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zamknął Sesję. 
 
 
Sesja Rady Miejskiej trwała: 
 
1) w dniu 30 listopada 2005 r.   od godz.13.00 do godz. 17.30; 
2) w dniu 5 grudnia 2005 r.    od godz. 15.00 do godz. 17.00. 
 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Łozińska 
 


